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Abstract: Biomedical engineering in Lebanon is at a pivotal stage, balancing theoretical foundations with practical 

applications. Despite challenges such as economic constraints, brain drain, and regulatory issues, there are significant opportunities 

for growth and development. In this context, this report aims to: Identify the strengths and weaknesses of biomedical engineering 

in the country and what are the appropriate ways to enhance these strengths.. 
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انمٍٕد  تًز انُٓذسخ انطجٍخ انحٌٍٕخ فً نجُبٌ ثًزحهخ يحٕرٌخ، حٍج تٕاسٌ ثٍٍ الأسس انُظزٌخ ٔانتطجٍمبد انؼًهٍخ. ٔػهى انزغى يٍ انتحذٌبد يخم الخلاصة :

انتمزٌز إنى: تحذٌذ َمبط انمٕح ٔانضؼف فً انُٓذسخ  الالتظبدٌخ، ْٔززح الأديغخ، ٔانمضبٌب انتُظًٍٍخ، إلا أٌ ُْبن فزطًب كجٍزح نهًُٕ ٔانتطٕر. ٔفً ْذا انسٍبق، ٌٓذف ْذا

 .انطجٍخ انحٌٍٕخ فً انجلاد ٔيب ًْ انسجم انًُبسجخ نتؼشٌش َمبط انمٕح.

 انُٓذسخ انطجٍخ انحٌٍٕخ ، نجُبٌ ، ْززح الأديغخ الكلمات المفتاحية :
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 Introduction 

Biomedical engineering is a rapidly evolving field that lies at the 

intersection of engineering, biology, and healthcare. In Lebanon, this discipline is 

gaining traction, driven by the need for innovative solutions to improve 

healthcare delivery and patient outcomes. This report explores the current status 

of biomedical engineering in Lebanon, the challenges faced, and the opportunities 

for growth. [1]. 

Results and discussion 
Lebanon is home to several universities that offer programs in biomedical 

engineering. Institutions like the American University of Beirut (AUB) and the 

Lebanese American University (LAU) provide comprehensive curricula that 

cover essential topics such as medical device design, biomaterials, and 

bioinformatics. These programs blend theoretical knowledge with practical 

applications, preparing students for careers in healthcare technology. 

Research initiatives in Lebanon are increasingly focusing on biomedical 

applications. Faculty members and students engage in projects that address local 

health issues, such as the development of low-cost medical devices tailored for 

the Lebanese healthcare system. Collaborations between universities and 

hospitals facilitate the translation of research into practical solutions, bridging the 

gap between theory and practice. 

The biomedical engineering sector in Lebanon is witnessing gradual 

growth. Local companies are emerging, specializing in medical device 

manufacturing, software development for health applications, and telemedicine 

solutions. The Lebanese market, while still developing, shows potential for 

innovation, particularly in areas like diagnostic tools and rehabilitation 

technologies. 

While there are positive developments in biomedical engineering, several 

challenges hinder its advancement: 

 Lebanon's ongoing economic difficulties impact funding for research 

and development.  slowing innovation and commercialization. 

 The phenomenon of brain drain, where skilled professionals leave the 

country for better opportunities abroad, poses a significant challenge.  

 The lack of a robust regulatory framework for medical devices in 

Lebanon presents obstacles for startups and researchers. 

Despite the challenges, there are numerous opportunities for the 

advancement of biomedical engineering in Lebanon: 

o Engaging with international universities and research centers can 

enhance Lebanon's biomedical engineering landscape. Collaborative 

projects can provide access to advanced technologies, funding, and 

expertise, fostering innovation and knowledge transfer. 

o By addressing specific health challenges in Lebanon, biomedical 

engineers can develop targeted solutions that meet local needs. 

Projects focused on affordable medical devices, telehealth solutions, 

and health monitoring systems can significantly impact healthcare 

delivery in the country. 

o Increased government support for the biomedical sector, through 

funding and the establishment of regulatory frameworks, can stimulate 

growth. Policies that encourage research and development, as well as 

incentives for startups, can create a more conducive environment for 

innovation. 

Conclusion 

Biomedical engineering in Lebanon is at a pivotal moment, balancing 

between theoretical foundations and practical applications. While challenges such 

as economic constraints, brain drain, and regulatory issues exist, there are 

significant opportunities for growth and development. By fostering collaboration, 

focusing on local health needs, and enhancing government support, Lebanon can 

strengthen its biomedical engineering sector, ultimately improving healthcare 

outcomes for its population. As the field continues to evolve, it holds the potential 

to revolutionize healthcare delivery in Lebanon and beyond. 
 

 المقذمة 
انُٓذسخ انطجٍخ انحٌٍٕخ ًْ يزبل سزٌغ انتطٕر ٌمغ ػُذ تمبطغ انُٓذسخ ٔانجٍٕنٕرٍب ٔانزػبٌخ 

ب، يذفٕػًب ثبنحبرخ إنى حهٕل يجتكزح نتحسٍٍ تمذٌى انزػبٌخ  ًً انظحٍخ. فً نجُبٌ، ٌكتست ْذا انتخظض سخ

سخ انطجٍخ انحٌٍٕخ فً نجُبٌ ٔانتحذٌبد انظحٍخ َٔتبئذ انًزضى. ٌستكشف ْذا انتمزٌز انٕضغ انحبنً نهُٓذ

 [.1انتً تٕارٓٓب ٔفزص انًُٕ. ]

 النتائج والمناقشة

ٌضى نجُبٌ انؼذٌذ يٍ انزبيؼبد انتً تمذو ثزايذ فً انُٓذسخ انطجٍخ انحٌٍٕخ. ٔتمذو يؤسسبد يخم 

انزبيؼخ الأيزٌكٍخ فً ثٍزٔد ٔانزبيؼخ انهجُبٍَخ الأيزٌكٍخ يُبْذ دراسٍخ شبيهخ تغطً يٕاضٍغ أسبسٍخ 

ظًٍى الأرٓشح انطجٍخ ٔانًٕاد انحٌٍٕخ ٔػهى انًؼهٕيبد انحٌٍٕخ. ٔتزًغ ْذِ انجزايذ ثٍٍ انًؼزفخ يخم ت

 انُظزٌخ ٔانتطجٍمبد انؼًهٍخ، يًب ٌؼذ انطلاة نًٍٓ فً يزبل تكُٕنٕرٍب انزػبٌخ انظحٍخ.

ء تزكش انًجبدراد انجحخٍخ فً نجُبٌ ثشكم يتشاٌذ ػهى انتطجٍمبد انطجٍخ انحٌٍٕخ. ٌٔشبرن أػضب

ٍْئخ انتذرٌس ٔانطلاة فً يشبرٌغ تؼبنذ انمضبٌب انظحٍخ انًحهٍخ، يخم تطٌٕز الأرٓشح انطجٍخ يُخفضخ 

انتكهفخ ٔانًظًًخ خظٍظًب نُظبو انزػبٌخ انظحٍخ انهجُبًَ. كًب تؼًم انتؼبَٔبد ثٍٍ انزبيؼبد 

 ٔانتطجٍك. ٔانًستشفٍبد ػهى تسٍٓم تزرًخ الأثحبث إنى حهٕل ػًهٍخ، ٔسذ انفزٕح ثٍٍ انُظزٌخ

ا تذرٌزًٍب. ٔتُشأ شزكبد يحهٍخ يتخظظخ فً  ًٕ ٌشٓذ لطبع انُٓذسخ انطجٍخ انحٌٍٕخ فً نجُبٌ ًَ

تظٍُغ الأرٓشح انطجٍخ ٔتطٌٕز انجزيزٍبد نهتطجٍمبد انظحٍخ ٔحهٕل انطت ػٍ ثؼذ. ٔرغى أٌ انسٕق 

لاد يخم أدٔاد انتشخٍض انهجُبٍَخ لا تشال فً طٕر انًُٕ، فئَٓب تظٓز إيكبَبد نلإثذاع، ٔخبطخ فً يزب

 ٔتمٍُبد إػبدح انتأٍْم.

ػهى انزغى يٍ انتطٕراد الإٌزبثٍخ فً يزبل انُٓذسخ انطجٍخ انحٌٍٕخ، إلا أٌ ُْبن انؼذٌذ يٍ 

 انتحذٌبد انتً تؼٍك تمذيٓب:

 إٌ انظؼٕثبد الالتظبدٌخ انًستًزح فً نجُبٌ تؤحز ػهى تًٌٕم انجحج ٔانتطٌٕز، يًب

 ٔانتسٌٕك.ٌؤدي إنى تجبطؤ الاثتكبر 

 ًإٌ ظبْزح ْززح الأديغخ، حٍج ٌغبدر انًٌٍُٕٓ انًٓزح انجلاد ثحخبً ػٍ فزص أفضم ف

 انخبرد، تشكم تحذًٌب كجٍزًا.

 إٌ الافتمبر إنى إطبر تُظًًٍ لٕي نلأرٓشح انطجٍخ فً نجُبٌ ًٌخم ػمجبد أيبو انشزكبد

 انُبشئخ ٔانجبحخٍٍ.

 نتمذو انُٓذسخ انطجٍخ انحٌٍٕخ فً نجُبٌ:ٔػهى انزغى يٍ انتحذٌبد، ُْبن انؼذٌذ يٍ انفزص 

o إٌ انتؼبٌٔ يغ انزبيؼبد ٔيزاكش الأثحبث انذٔنٍخ يٍ شأَّ أٌ ٌؼشس يٍ انًشٓذ

انُٓذسً انطجً انحٍٕي فً نجُبٌ. ًٌٔكٍ نهًشبرٌغ انتؼبٍَٔخ أٌ تٕفز انٕطٕل إنى 

 انتمٍُبد انًتمذيخ ٔانتًٌٕم ٔانخجزح، يًب ٌؼشس الاثتكبر َٔمم انًؼزفخ.

oلال يؼبنزخ انتحذٌبد انظحٍخ انًحذدح فً نجُبٌ، ًٌكٍ نًُٓذسً انطت انحٍٕي يٍ خ

تطٌٕز حهٕل يستٓذفخ تهجً الاحتٍبربد انًحهٍخ. ًٌكٍ نهًشبرٌغ انتً تزكش ػهى 

الأرٓشح انطجٍخ ثأسؼبر يؼمٕنخ ٔحهٕل انزػبٌخ انظحٍخ ػٍ ثؼذ ٔأَظًخ يزالجخ انظحخ 

 نظحٍخ فً انجلاد.أٌ تؤحز ثشكم كجٍز ػهى تمذٌى انزػبٌخ ا

o إٌ سٌبدح انذػى انحكٕيً نمطبع انطت انحٍٕي، يٍ خلال انتًٌٕم ٔإَشبء الأطز

انتُظًٍٍخ، يٍ شأَّ أٌ ٌحفش انًُٕ. ٔيٍ انًًكٍ أٌ تؼًم انسٍبسبد انتً تشزغ انجحج 

ٔانتطٌٕز، فضلاً ػٍ انحٕافش انًمذيخ نهشزكبد انُبشئخ، ػهى خهك ثٍئخ أكخز يلاءيخ 

 نلاثتكبر.

 الخاتمة 
ُٓذسخ انطجٍخ انحٌٍٕخ فً نجُبٌ تًز ثًزحهخ يحٕرٌخ، حٍج تٕاسٌ ثٍٍ الأسس انُظزٌخ إٌ ان

ٔانتطجٍمبد انؼًهٍخ. ٔرغى انتحذٌبد يخم انمٍٕد الالتظبدٌخ، ْٔززح الأديغخ، ٔانمضبٌب انتُظًٍٍخ، إلا أٌ 

انظحٍخ انًحهٍخ،  ُْبن فزطًب كجٍزح نهًُٕ ٔانتطٌٕز. ٔيٍ خلال تؼشٌش انتؼبٌٔ، ٔانتزكٍش ػهى الاحتٍبربد

ٔتؼشٌش انذػى انحكٕيً، ًٌكٍ نهجُبٌ أٌ ٌؼشس لطبع انُٓذسخ انطجٍخ انحٌٍٕخ، ٔثبنتبنً تحسٍٍ َتبئذ انزػبٌخ 

انظحٍخ نسكبَّ. ٔيغ استًزار تطٕر ْذا انًزبل، فئَّ ٌحًم انمذرح ػهى إحذاث حٕرح فً تمذٌى انزػبٌخ 

 انظحٍخ فً نجُبٌ ٔخبررّ.
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